
  توضیحات بانک مرکزی درباره کارمزد 
تراکنش های خرید کارتی

 بانک مرکزی درباره اخذ کارمزد از تراکنش های خرید کارتی 
توضیحاتی را ارائه داد، به طوری که در شیوه نامه جدید کارمزد، 
بانک پذیرنده ۵ در ۱۰ هزار مبلغ هر تراکنش را به عنوان کارمزد 
پرداخت می کند، پذیرنده یا فروشگاه برای تراکنش های زیر 
۶۰۰ هزار تومان مبلغ ۱۲۰ تومان و برای مبالغ بالاتر، ۲ در 
۱۰ هزار مبلغ تراکنش را به عنوان کارمزد پرداخت می کند و 
کارمزدی بابت خرید کارتی از دارنده کارت دریافت نمی شود. 
برخی مخاطبان در پویشی با عنوان اخذ کارمزد از تراکنش های 
خرید کارتی را لغو کنید؛ خواستار پاسخگویی مسئولان مربوطه 
شدند که مخاطبان در این پویش نوشته اند: در شرایط سخت 
اقتصادی که دولت باید حامی مشاغل خرد که عموما مردم از 
این صنف هستند به جای طرح های تشویقی برای کارآفرینی به 
ناگاه شاهد هستیم به بهانه  بهبود زیرساخت طرح غیرمنطقی 
»کارمزد تراکنش های خرید کارتی« اعلام می شود؛ در این 
شرایط اقتصادی که عموما مشاغل خرد با سختی و مشقت 
می توانند اجاره بهای مغازه را پرداخت کنند این طرح چه لزومی 
دارد؟ این طرح موجب نارضایتی عامه مردم خواهد شد و به مرور 
اغلب کسبه دستگاه های کارتخوان را جمع آوری می کنند و 
صرفا با اسکناس خرید و فروش خواهند کرد که عوارضی را در 
پی خواهد داشت  ما خواستار لغو سریع این مصوبه و جلوگیری 

از اجرای آن هستیم. 
  نظام کارمزد بانکی طی ۱۰ سال اخیر تغییری نکرده 

است
طبق اعلام روابط عمومی بانک مرکزی، نظام کارمزد فعلی 
در ۱۰ سال گذشته با وجود افزایش قابل توجه هزینه ها و نرخ 
تورم، ثابت و بدون هیچگونه افزایش قیمتی بوده در حالی 
که خدمات بانکداری الکترونیک و سرعت و دقت آنها با 
افزایش قابل ملاحظه ای روبه رو شده است. طبق اعلام بانک 
مرکزی، آنچه که به عنوان نظام پرداخت در کشور ما مطرح 
است، طی سال های گذشته به سرعت گسترش یافته و حجم 
آن به طور شگفت انگیزی افزایش یافته است، به طوری که 
تعداد تراکنش های شتاب تنها در یک روز و در ۲۷ اسفند 
۱۴۰۱، رکورد ۳۰۵ میلیون عدد را به ثبت رساند و همچنین 
در همان روز تعداد ۲۰۹ میلیون تراکنش خرید شاپرکی )اعم 
از کارت خوان های فروشگاهی، درگاه های خرید اینترنتی و...( 
ثبت شد. نکته دیگر در این خصوص اینکه این تراکنش ها با 

دقت و صحت ۹۹. ۹۹ درصد انجام شده و می شود. 
  پرداخت کارمزد در قبال دریافت خدمت است

آنچه  به عنوان کارمزد مطرح است در ازای دریافت خدمتی 
است که صاحبان کسب و کار از آن بهره مند می شوند. کسب 
و کار امروز با صنعت پرداخت الکترونیک گره خورده و در هر 
نقطه ای از فروشگاه ها و مراکز تجاری و بازارها در شهرهای 
بزرگ تا کسب و کارهای کوچک در مناطق دورافتاده به راحتی 
به خدمات پرداخت دسترسی دارند و فروش خود را با استفاده 
از دستگاه کارت خوان انجام می دهند. در واقع با استفاده از این 
فناوری ، کسب وکارها به راحتی می توانند نقل و انتقال وجوه 
خود را انجام دهند و معطل نمانند. از سوی دیگر در کشور ما 
همه افرادی که خدمات بانکی دریافت می کنند کارمزد آن را 
نیز پرداخت می کنند. در حال حاضر همه استفاده کنندگان 
از خدمات بانکداری الکترونیک از جمله سرویس انتقال وجه 
)شامل همه موارد کارت به کارت، پایا، ساتنا و پل( هزینه و 
کارمزد این خدمات را می پردازند. تنها دارندگان دستگاه های 
کارتخوان بودند که از سرویس ارزنده ای استفاده کرده در حالی 
که هیچ مشارکتی حتی ناچیز در تامین هزینه های شبکه 
پرداخت نداشتند. بر اساس شیوه نامه جدید نظام کارمزد که 
با هدف برقراری تعادل و تناسب میان خدمات دریافت شده 
و تقبل هزینه های گسترش و پایداری زیرساخت های شبکه 
پرداخت الکترونیکی تنظیم شده، برای هریک از بخش های 
دخیل در حلقه تراکنش های خرید کارتی از قبیل بانک 
صادرکننده، بانک پذیرنده و پذیرنده یا فروشگاهی که از 
این خدمت بهره مند می شود سهمی به عنوان کارمزد در نظر 
گرفته شده است. بر اساس شیوه نامه جدید نظام کارمزد، بانک 
پذیرنده ۵ در ۱۰ هزار مبلغ هر تراکنش را به عنوان کارمزد 
پرداخت می کند. پذیرنده یا فروشگاه نیز برای تراکنش های زیر 
۶۰۰ هزار تومان مبلغ ثابت ۱۲۰ تومان و برای مبالغ بالاتر ۲ در 

۱۰ هزار مبلغ تراکنش را به عنوان کارمزد پرداخت می کنند. 
  ۶۵ درصد پذیرندگان کمتر از ۲ هزار تومان در روز 

کارمزد پرداخت خواهند کرد
مطابق با جدول زمانی اجرای بخشنامه اصلاح نظام کارمزد، 
این بخشنامه به صورت مرحله ای اجرا خواهد شد و تراکنش های 
با مبالغ بالا در اولویت اجرا هستند. براساس مدل جدید نظام 
کارمزدها، مبلغ ۶۰۰ هزار تومان به عنوان سقف تراکنش خرد 
در نظر گرفته شده و برای آن کارمزد ۱۲۰ تومانی مطرح شده 
است. تراکنش های بالاتر از این مبلغ نیز سهمی معادل ۲ در ۱۰ 
هزار برای پرداخت کارمزد را دارند که در این زمینه نیز سقف ۴ 
هزار تومان در نظر گرفته شده است. در واقع تراکنش های بالاتر، 
درصدی از مبلغ تراکنش را به عنوان کارمزد پرداخت می کنند. 
نظام  قبلی  با مدل  پرداخت  اشکالات شبکه    

کارمزدها
در پاسخ بانک مرکزی به این مطالبه آمده است: نظام 
کارمزد فعلی در ۱۰ سال گذشته باوجود افزایش هزینه ها 
و نرخ تورم، ثابت و بدون افزایش هیچگونه افزایش قیمتی 
بوده است، لذا شبکه و شرکت های فعال در این حوزه در این 
سال ها رو به فرسودگی رفته و امکان سرمایه گذاری در ابزارها 
و نوسازی زیرساخت و ناوگان فرسودی تجهیزات شبکه 
پرداخت را تقریبا غیرممکن ساخته است. به گزارش فارس، 
نظام کارمزد در کشور ما با تجربه سایر کشورها متفاوت بوده و 
ارائه خدمت بدون دریافت کارمزد باعث ایجاد اشکالاتی شده 
بود. شکل گیری رقابت های ناسالم و مخرب در فضای کسب و 
کاری شرکت های پرداخت و حتی بسیاری از بانک ها یکی از 
این موارد است. به دلیل اینکه تاکنون تعداد تراکنش ها و نه 
ضرورتا مبلغ و گردش مالی، ملاک و میزان سودآوری برای 
شرکت های پرداخت بوده است بنابراین بسیاری از اصناف و 
دارندگان کسب و کارهای عمده که تراکنش هایی با مبالغ بالا 
اما با تعداد کم تعداد داشته اند، همواره از سوی این شرکت ها 
تحت فشار برای افزایش تعداد تراکنش حتی با مبالغ اندک و 
بعضا صوری بوده اند. معضل تراکنش های صوری با زیادی بر 
دوش شبکه پرداخت تحمیل کرده و پردازش اطلاعات را با 

مشکل مواجه می کند. 

  آرمان ملی- صدیقه بهزادپور: مهدی غضنفری، رئیس 
صندوق توسعه ملی از تملک بخشی از سهام بانک های سینا 
و تجارت برای وصول مطالبات معوق ارزی این بنگاه ها خبر 
داد این درحالی است که برخی از سایت های خبری به نقل از 
غضنفری گفته اند مذاکره با سه بانک سپه، ملت و صنعت ومعدن 
نیز برای تملک دارایی ها نیز در حال انجام است و تاکنون حدود 
۱۱۲ میلیون دلار از مطالبات این صندوق را از طریق تملک 
سهام برخی بانک ها وصول کرده است که حدود ۱۰۰ میلیون 
دلار آن مربوط به بانک سینا و بالغ بر ۱۲ میلیون دلار آن نیز 
متعلق به بانک تجارت است و این اقدام صندوق محل نقد 
صاحب نظران قرار گرفته است، از سوی دیگر منتقدان بر این 
باور هستند که این راهکار صندوق توسعه ملی مبتنی بر تملک 
سهام بانک ها اقدامی است که به عنوان یک راهکار مقطعی 
در بحران های اجتماعی و حتی جنگ قابلیت اجرا دارد و به 
معنای سالم جلوه دادن یک بانک ورشکسته است که از سوی 

سیاستگذاران اصلی صورت می گیرد . 
  سیاستی مبهم

مرتضی افقه اقتصاددان در این خصوص به »آرمان ملی« 
گفت: این اقدام دولت مشخص نیست به پشتوانه کدام سیاست 
و برنامه ریزی اصولی صورت گرفته است، اما آنچه که می توان 
به آن استناد کرد این است که این اقدام دولت به دلیل نجات 
دادن سرمایه ها و بانک های ورشکسته از وضعیت بحرانی صورت 
گرفته باشد که هرچند در ظاهر اقدامی مطلوب تلقی می شود، 
اما این اقدام با وجود احتمال نگاه مثبت سپرده گذاران، رویکردی 
دستوری است که یقیناً نتایج طولانی مدت مثبتی را به دنبال 
نخواهد داشت، چراکه جلوه دادن یک بانک با مشکلات فراوان 
در بخش خصوصی یا دولتی اقدامی چالش برانگیز است که شاید 
به سرپاشدن مدت کوتاه آن بانک کمک کند که البته پرداخت 
آن از محل صندوق توسعه ملی تحت هر عنوان و قالبی محل 
سوال است. این کارشناس اضافه کرد: هرچند اقدامات حمایتی 
از سوی دولت و هر کدام از نهادهای دولتی در مجموع مطلوب 
ارزیابی می شود، اما در هر حال حاضر دولت در شرایط حاکم بر 
جامعه خود با مشکلات بسیاری مواجه است و از سوی دیگر از 
مدیران و برنامه ریزی های مناسبی برخوردار نیست و اقدامات 
صورت گرفته در حوزه های مختلف با تبعاتی همراه است از 
این رو خرید سهام بانک ها نیز اقدامی بهینه تلقی نمی شود. 
او در خصوص وضعیت ادامه حیات بانک ها و پرشدن خلأ 
درآمدهای کسر شده از محل صندوق توسعه ملی گفت: تاکنون 
اکثریت خلأهای موجود در بخش های مختلف اقتصادی با 
تعریف پایه های جدید مالیاتی جبران شده است که البته فشار 
سنگینی را نیز به ویژه به اقشار آسیب پذیر وارد می کند علاوه 
بر این ناکارآمدی بانک ها به هر دلیلی نیز اقدامی نادرست است 
که با نظام دستوری نابجا پیامدهای خوبی را به همراه نخواهد 
داشت. افقه اضافه کرد: ادامه حیات بانک ها بدون نظارت بر 
نحوه عملکرد آن ها تا زمانی که حتی ادامه حیات آنها ممکن 
نباشد از جمله معضلاتی است که در سایه فقدان نظارت دولت 
و نهادهای ناظر صورت می گیرد و در نهایت به الزام خرید سهام 

آنها از سوی صندوق توسعه ملی منتهی می شود که هرچند این 
اقدام در صورت پشتوانه قوی و کارآمد دولت مقتدر می توانست 
مثبت ارزیابی شود، اما در حال حاضر فقط به عدم تعادل در نظام 
بانکی و اقتصاد کشور می انجامد. او ادامه ناترازی در بانک ها به 
ویژه بانک های خصوصی را پیامد اجرای ناقص خصوصی سازی 
دانست و افزود: اجرای طرح خصوصی سازی بدون توجه به 
زیرساخت و بستر مناسب آن در حوزه های گوناگون از جمله 
بانک معضلی است که هم اکنون باید طراحان اولیه آن در سال 

۶۷ پاسخگوی چالش ها و مشکلات آن باشند. 
  بی اعتنایی به اساسنامه صندوق 

به اعتقاد کارشناسان اقتصادی عوامل متعددی صندوق 
توسعه ملی را دچار بحران کرده است ازجمله بی اعتنایی به 
اساسنامه صندوق و افزایش ورود ارزهای بی کیفیت از جمله 
یوآن و وون به سبد ارزی آن، عدم شفافیت، تمدید پی در پی 
پرداخت بدهی ها، تحمیل خسارات ناشی از تسعیر نرخ ارز به 
ریال که در چند سال گذشته برای کمک به بخش صنعت و 
کشاورزی پرداخت شد، عدم استقلال حساب های صندوق 
از بانک مرکزی، استفاده از منابع صندوق برای تأمین بودجه 
جاری و عمرانی.  وضعیت صندوق های مشابه در کشورهای 
نفتی مانند نروژ، امارات، عربستان، کویت، قطر، آذربایجان و 
حتی ترکیه با منابع ارزی قابل توجه از طریق ایجاد تنوع در 
مصارف و منابع، به سودهای شش درصدی دست یافتند، به 
طوری که صندوق سرمایه گذاری دولتی عربستان سعودی 
که ۶۲۰ میلیارد دلار دارایی را مدیریت می کند و در قلب 
برنامه های این کشور برای متنوع سازی اقتصاد از طریق ایجاد 
حوزه های جدید و تنوع درآمد از نفت قرار دارد. از سوی دیگر 
گزارش سال گذشته رویترز نشان می دهد این صندوق تابع یک 
استراتژی دو وجهی است که از یکسو وارد سرمایه گذاری های 

بین المللی شده و در پروژه های داخلی سرمایه گذاری می کند. 
طبق اطلاعات کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا، صندوق 
سرمایه گذاری دولتی عربستان سعودی، سهام شرکت های 
فناوری آمریکایی آلفابت، زوم ویدئو و مایکروسافت را خرید و 
ارزش دارایی های پرتفوی خود را تا پایان سه ماهه دوم، بهن 
۴۰. 8 میلیارد دلار رسانده است. به گفته رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور بیش از ۲۰۰ مورد تسهیلات برای بیش از ۴۰۰ بار 
استمهال شده و برخی طرح ها تا هشت بار امهال داشته اند و ۲ 
تا ۱۰ درصد از منابع ارزی صندوق جهت مصارف کشاورزی و 
صنعت به ریال تبدیل شده است همچنین تبدیل ۹ میلیارد 
منابع ارزی صندوق به ریال به منزله آب شدن 8 میلیارد دلار 
منابع بود، به طوری که پس از تبدیل به ریال، ارزش فعلی آن به 
یک  میلیارد دلار کاهش یافته است بنابراین طرح هایی هم که 
توسط صندوق، تأمین مالی می شود خود نقشی در تأییدیه طرح 
توجیهی و اقتصادی آن ندارد و برعهده بانک های عامل است به 
همین جهت بهتر است رویکرد صندوق از اعطای فقط تسهیلات 
به ترکیبی از تسهیلات و سرمایه گذاری تغییر کند و سازوکاری 
برای نظارت در فرایند اعطای تسهیلات و وصول مطالبات ایجاد 
شود. بنا به این گزارش، تحریم و جهش های نرخ ارز در سال های 
اخیر، اقتصاد و تولید را به شدت تحت فشار قرار داده و چنانچه 
سازوکار مناسبی برای پوشش نرخ ارز اتخاذ نشود بخش تولید 
در مسیر پیش رو با موانع و مشکلات بیشتری به ویژه انتقال پول 
برای سفارش خرید و تأمین تجهیزات و مواد اولیه مواجه خواهد 
شد و شرایط نااطمینانی بازار نیز مزید بر علت شده، تاجایی که 
علاوه بر تشدید تنگناهای مالی طرح های صنعتی ناتمام و تأخیر 
در بازپرداخت تسهیلات صندوق، بسیاری از واحدهای تولیدی را 
که از گذشته تسهیلات دریافت کردند نیز در بازپرداخت اقساط 

ناتوان کرده است.

7اقتصاد سال پنجم
شماره   1589
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a r m a n m e l i . i r

روزنــــه

اخبــار
 صدور بیمه نامه شخص ثالث 

مشروط شد
قائم مقام بیمه مرکزی جزئیات جدید 
صدور بیمه نامه شخص ثالث را اعلام 
کرد که در این خصوص مجید مشعلچی 
با اشاره به قانون بودجه سال ۱۴۰۲، 
اظهار کرد: بر اساس قانون بودجه ۱۴۰۲ 
بیمه مرکزی مکلف است هنگام صدور 
بیمه نامه های شخص ثالث تصفیه حساب 
آزادراهی را از فرد اخذ کند. البته بیمه 
مرکزی با این موضوع مخالف بود زیرا بر این 
باور است که چنین شرطی صدور بیمه نامه 
را سخت می کند؛ اعتراض خود را هم به 
وزارت اقتصاد اعلام کردیم. وی ادامه داد: به 
نظر می رسد این فرایند پیشنهاد سازمان 
راهداری بوده است. در هر حال به قانون 
تبدیل شده است. سازمان بازرسی کل 
کشور و دیوان محاسبات نیز به ماجرا ورود 
کردند و از بیمه مرکزی خواستند ترک 
فعل نکند. در این راستا زیرساخت های 
لازم از سوی بیمه آماده شده است تا کار 
به سهولت انجام شود. به گزارش ایسنا، 
قائم مقام بیمه مرکزی با بیان اینکه شرط 
جدید صدور بیمه نامه شخص ثالث از ۱۷ 
تیرماه برای صدور کد یکتا اجرا می شود، 
گفت: این موضوع به شرکت های بیمه 
ابلاغ شده است؛ بنابراین از این تاریخ 
صدور کد یکتای بیمه نامه شخص ثالث 
منوط به مفاصا حساب عوارض آزادراهی 
و بزرگراهی بوده و در صورت بدهی 
بیمه گذار، سامانه سنهاب کد یکتا صادر 

نخواهد کرد. 

 این محصولات سایپا 
گران شدند

تیبا، تیبا ۲، کوییک دنده ای و کوییک 
R هر کدام پنج میلیون بیشتر از دیروز 
معامله می شوند و قیمت شاهین در بازار 
آزاد با افزایش ۱۰ میلیون تومانی به ۵8۵ 
میلیون تومان رسیده است. فروشنده های 
شاهین دیروز رقمی معادل ۵۷۵ میلیون 
تومان به خریداران پیشنهاد می دادند و 
حالا این محصول رکورددار افزایش قیمت 
بین محصولات سایپاست. به گزارش فرارو، 
تیبا، تیبا ۲، کوییک دنده ای و کوییک R هر 
کدام پنج میلیون بیشتر از دیروز معامله 
می شوند. قیمت تیبا صندوقدار به ۳۴۰ 
و تیبا ۲ به ۳۴۵ میلیون تومان رسیده 
است. خرید کوییک دنده ای ۳۴۵ میلیون 
تومان هزینه دارد و کوییک R معادل ۳۵۵ 

میلیون تومان فروخته می شود. 

قیمت مسکن در این مناطق 
کاهش یافت

درحالی قیمت هر متر آپارتمان شهر 
جدید اندیشه زمستان سال قبل از مرز ۵۰ 
میلیون تومان عبور کرده بود که به زیر ۴۰ 
میلیون تومان کاهش یافته است. قیمت 
مسکن در شهر جدید اندیشه همپای 
کلانشهر تهران روند روبه رشدی را تا 
فروردین ماه امسال طی کرد. اوایل سال 
گذشته حداکثر قیمت هر مترمربع واحد 
مسکونی در این شهر )فاز ۱، فاز۲، فاز۳، 
شهرک مریم، شهرک شاهد، شهرک 
وائین و...( حدود ۲۰ میلیون تومان بود 
این در حالی بود که افزایش قیمت ها 
در کلانشهر تهران به شهرهای جدید 
اطراف تهران از جمله اندیشه تسری پیدا 
کرد و باعث شد در زمستان سال گذشته 
قیمت هر متر واحدهای نوساز از مرز ۵۰ 
میلیون تومان نیز عبور کند. اما ثبات نسبی 
بازار اقتصادی و تاثیر آن بر بازار مسکن 
باعث شده تا بخش قابل توجهی از حباب 
قیمت مسکن در این شهر از بین برود. 
امروز واحدهای مسکونی به طور متوسط 
با قیمت کمتر از ۴۰ میلیون و با کاهش 
حدود ۲۰ درصدی برای فروش عرضه 
می شود. به عنوان مثال واحد مسکونی 
۶۴ مترمربعی واقع در فاز ۱ با پارکینگ و 
انباری با قیمت ۱/۹ میلیارد تومان یعنی 
هر مترمربع تقریباً ۲۹ میلیون تومان 
آگهی شده است و آپارتمان ۷۳ متری با 
قیمت ۲. ۴ میلیارد تومان، واحد ۶۶ متری 
با قیمت ۲. ۲ میلیارد تومان، آپارتمان ۱۰۵ 
متری با قیمت ۳. ۵ میلیارد تومان )هر 
مترمربع حدود ۳۳ میلیون تومان( و واحد 
۶۴ متری با قیمت ۲. ۷ میلیارد تومان 
برای فروش عرضه شده است همچنین 
یک واحد مسکونی 8۰ مترمربعی دارای 
پارکینگ، انباری و آسانسور با قیمت ۳ 
میلیارد تومان یعنی هر مترمربع ۳۷/۵ 
میلیون تومان آگهی شده است. مالک یک 
واحد مسکونی 8۵ در شهرک مریم آنرا با 
قیمت ۲. ۳ میلیارد تومان )هر مترمربع 
حدود ۲۷ میلیون تومان( آگهی کرده 
است. به گزارش تسنیم، با وجود کاهش 
بیش از ۲۰ درصدی قیمت مسکن در 
شهر جدید اندیشه که در واقع تخفیف 
فروشندگان است، معاملات چندانی در 
بنگاه های املاک این شهر انجام نمی شود 
و فعالان بازار مسکن می گویند رکود این 
بخش روز به روز در حال تشدید است و 
تقاضای مصرفی کمی به مشاوران املاک 

مراجعه می کنند. 

   قیمت خرید تضمینی گندم این روزها 
به ماجرای عجیبی تبدیل شده است، از 
یکسو دولت به قیمت مصوب پایبند نیست 
و از سوی دیگر گندمکاران به همان نرخ هم 
اعتراض دارند. در این میان هر هفته وعده 
جدیدی برای تصمیم گیری در مورد افزایش 
قیمت هر کیلو گندم مطرح می شود در حالی 
که هفته گذشته اعلام شده بود که کمیته 
تخصصی نرخ گندم و جو احتمالا در جلسه 
روز یکشنبه یازدهم تیر خود در مورد اصلاح 
قیمت گندم تصمیم گیری می کند، این اتفاق 
رخ نداد. حالا عطااله هاشمی رئیس بنیاد ملی 
گندمکاران اعلام کرده که تصمیم گیری در 
این مورد به هفته آینده موکول شده است. 
آنگونه که باشگاه خبرنگاران جوان گزارش 
داده او گفته است: »با تشکیل جلسه شورای 
قیمت گذاری در دوشنبه هفته آینده انتظار 
می رود که نرخ خرید تضمینی گندم اصلاح 
شود همچنین به گفته او، با توجه به بررسی 
و آنالیز هزینه های تولید، نرخ منطقی خرید 
تضمینی هرکیلو گندم ۱۷ هزارتومان است 
که با تشکیل جلسه شورا در هفته آینده، 

تکلیف کشاورزان روشن می شود. 
  وعده ها برای افزایش قیمت گندم 

ناممکن است؟
این در حالی است که برخی گندمکاران 
قابل قبول  نیز  را  ۱۷ هزار تومان  نرخ 
نمی دانند و بر قیمت ۲۰ هزار تومانی هر 
کیلو گندم تاکید می کنند. البته دولت 
در حال حاضر حتی نرخ مصوب ۱۵ هزار 
تومانی را نیز برای پرداخت های خود به 
کشاورزان رعایت نمی کند و خرید گندم 
با نرخ ۱۱۵۰۰ تومان انجام می شود. روز 
گذشته، امید جهان نژادیان مدیرکل غله و 
خدمات بازرگانی خوزستان به ایسنا گفته 
بود پرداخت ها به گندمکاران به صورت 
علی الحساب انجام می شود و پرداخت باقی 
مانده مطالبات آنها براساس مابه التفاوت 
نرخ خرید تضمینی اولیه و نهایی، در انتظار 

تصمیم گیری وزارت جهاد کشاورزی در 
خصوص قیمت خرید گندم است. او وعده 
داده که نرخ خرید گندم در روزهای آینده 
افزایش می یابد. وعده ای که البته گندمکاران 
چندان به آن امیدوار نیستند. البته با وجود 
دستور رئیس جمهور برای اصلاح قیمت 
این کالای اساسی، با گذشت بیش از یک 
و نیم ماه هنوز چنین اتفاقی رخ نداده است. 
بعضی از مسئولان از جمله داوود منظور، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز قیمت 
مصوب فعلی )۱۵ هزار تومان( را نرخ مناسبی 
می دانند. این موضوع کار را برای افزایش 
نرخ خرید گندم سخت می کند، چراکه 
دولت برای خرید این محصول استراتژیک با 
همین قیمت فعلی نیز کمبود اعتبار دارد. در 
صورتی که قرار باشد قیمت مصوب افزایش 
یابد، چاره ای نیست مگر اینکه اعتبارات در 
این زمینه افزایش پیدا کند. وقتی رئیس 
سازمان برنامه و بودجه قیمت مصوب فعلی 
را مناسب می داند، تحقق این موضوع مشکل 
به نظر می رسد. مگر اینکه ترس از تغییر 
الگوی کشت دولتمردان را ناچار به قبول 
این موضوع کند. برخی از گندمکاران تاکید 
می کنند که از عملی شدن وعده های دولت 
ناامید شده اند و سال آینده یا گندم نمی کارند 
یا آن را به دولت نمی فروشند. همین امسال 

هم برخی در مورد فروش گندم به دامداران 
یا افزایش قاچاق آن هشدار داده اند و کمبود 
آرد و نان در برخی شهرها را بی ارتباط با این 
موضوع نمی دانند. این شرایط نگرانی هایی 
را در مورد امنیت غذایی جامعه ایجاد کرده 
است. با وجود این چالش ها، در هفته های 
اخیر تقریبا روزی نبوده است که یک مقام 
مسئول از افزایش حجم خرید تضمینی 
گندم خبر ندهد. دولتمردان هر روز از افزایش 
درصدها نسبت به سال گذشته می گویند و 
احتمال می دهند که حجم خرید تضمینی 
از پیش بینی ها فراتر رود. در همین رابطه، 
روز گذشته روزنامه دولتی ایران، از افزایش 
۲8 درصدی خرید تضمینی گندم خبر داده 
است. این رسانه نوشته: »میزان خرید گندم 
در ۱۰۰ روز آغازین امسال با تحویل پنج 
میلیون و ۱۵ هزار تن گندم از کشاورزان 
که نسبت به سال گذشته، یک میلیون و 
۱۰۷ هزار تن افزایش داشته، از رشد بیش از 
۲8 درصدی برخوردار بوده است.« با وجود 
این، برخی گندمکاران نسبت به این آمار هم 
گلایه دارند. آنها می گویند دو دلیل باعث 
افزایش حجم خرید گندم شده است. نخست 
آنکه بارندگی های سال گذشته حجم کشت 
محصول دیم را افزایش داده. دوم هم اینکه 
دولت مرزها را برای صادرات گندم بسته و 

کشاورزان گزینه های زیادی برای فروش 
محصول خود ندارند. 

صرف  دولت  به  گندم  فروش    
نمی کند

سر  امسال  که  مشکلاتی  کار  این  با 
کشاورزای گندمکار آومد اون هم به خاطر 
اینکه محصول دیم داشتیم عمرا اگه سال 
آینده ما گندم بکاریم بزار وارد کننده با قیمت 
سه برابر که اون موقع قدر کشاورزان رو 
بدونن.  یکی به این دولت محترم بگه امسال 
اگه محصول گندم خوب بود فقط و فقط برای 
برداشت دیم بود که اون هم خرجش زیاد 
نیست و گندم آبی امسال تناژ قبل خودش رو 
نداد سال دیگه اگه گندم دیم محصولش کمتر 
شد دولت باید فکر تامین گندم باشه چون 
گندم آبی هزینه ای خیلی بالاتر از دیم داره و 
برای کشاورز صرفه اقتصادی نداره که تحویل 
دولت بده اصلا نباید از کشاورز انتظار داشته 
باشن که برای تولید گندم زندگی خودش رو 
به حراج بزاره بعد چشم به دست دولت بدوزه. 
خیلی از کشاورزان امسال سودی نداشتن تا 
سال دیگه توان کاشت گندم داشته باشن. 
انگار بعضی فک میکنن فقط سود کشاورز 
کم شده نمیدونن قدرتش صفر شده. اضافه 
بر آن مثلا در خوزستان ممانعت از کشت 
برنج را هم داریم تافقر کشاورزان خرد به اوج 
خودش برسه« قانون در موردخرید کشت 
تظمینی اینجوری توضیح داده که چنانچه 
کشاورز بازاری برای فروش محصوله تظمینی 
پیدا نکند دولت موظف به خریدان است 
ولی شما به کشاورز اجازه فروش در دیگر 
بازارها را می دهید؟ ما دوست داریم گندم مان 
را به کشور عراق با قیمت هر کیلو ۲۵هزار 
تومان بفروشیم.  به گزارش تجارت نیوز، در 
همین رابطه علی قلی ایمانی مدیرعامل بنیاد 
ملی گندمکاران نیز گفته است که دولت 
باید حدود ۵ میلیون تن گندم از کشاورزان 
بخرد، اگر قیمت اصلاح نشود، ممکن است 

کشاورزان گندم شان را تحویل ندهند.

اصلاح قیمت گندم باز هم عقب افتاد
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